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Met in dit nummer o.a.: 

 wie helpt mee met NL Doet ? (snel lezen !) 
 ‘oude’ dorpsjeugd keert terug  
 opbrengst Grote Clubactie  
 herontwikkeling Pro Persona  
 DDD: gemeente Renkum 100(+) jaar  

Coen: top-lotenverkoper voor de Grote Clubactie 
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van de  
redactie  

 
 
 

Wist U dat onze gemeente op 1 mei 
haar 100 jarig bestaan viert, maar 
dat Renkum al veel langer bestaat? 
Ulbe vertelt u daar alles over…  
 

Verder vindt u in deze editie veel 
informatie over het toekomstige 
Wolfheze. De komst van status-
houders, de bouw van meer huizen, 
maatregelen voor een betere balans 
tussen natuur en recreatie, aan-
dachtspunten voor de spoorweg 
ondertunneling, het aantrekken van 
meer kunstenaars en of we wel het 
groenste dorp zullen blijven.  
Heel wat grote veranderingen op 
komst!  
 

Sportvereniging Wodanseck wordt 
nieuw leven ingeblazen en het club-
huis wordt 11 maart a.s. op de NL 
Doet-dag opgeknapt.  
Eigenlijk moeten we die dag maar 
‘Wolfheze doet’ gaan noemen, zodat 
duidelijk is dat we met elkaar de 
schouders zetten onder projecten 
voor het behoud van wat ooit door 
dorpsgenoten tot stand gekomen is. 
 
 

Veel leesplezier!

 
  

 

 
 
Colofon 

De Wolfskreet is een gratis blad voor en door 
inwoners van Wolfheze, de Buunderkamp en het 
Hazeleger.  
Woont u buiten Wolfheze, dan kunt u de 
Wolfskreet voor € 12,50 per jaar toegestuurd 
krijgen. 
De Wolfskreet wordt ook gepubliceerd op de 
website van Dorpsbelang Wolfheze 
(www.dorpsbelangwolfheze.nl). 
 
Uitgave maart 2023 
Oplage 660 stuks 
Verschijning vier keer per jaar 
 
Contactgegevens 
Advertenties: advertentieswolfskreet@gmail.com 
Gea Slof 026-482 1810 
 
Redactie: redactiewolfskreet@gmail.com 
Gea Slof  
Janet Esselaar  
Marjan Onvlee  
Marleen Hiltermann  
Tjerk Notten  
 
Columnist: Ulbe Anema (de Duizendjarige Den) 
Druk: Huisdrukkerij Pro Persona  
  (zinvolle dagbesteding voor cliënten) 
 
Het volgende nummer van de Wolfskreet 
verschijnt rond 12 juni 2023. Het aanleveren van 
kopij kan tot uiterlijk vrijdag 12 mei 2023. 
 
De redactie behoudt zich het recht voor om 
ingezonden stukken in te korten, aan te passen of 
niet te plaatsen. 
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Algemene Ledenvergadering 
Dorpsbelang Wolfheze 
Het bestuur van Dorpsbelang Wolf-
heze nodigt al haar leden van harte 
uit voor de algemene ledenvergade-
ring. Deze wordt op dinsdag 25 april 
gehouden in de feesttent van de 
Oranjevereniging op het plein aan de 
Van Mesdagweg. Inloop is vanaf 
19:45 uur, de vergadering start om 
20:00 uur.  
Naast de gebruikelijke agenda, waar-
in de jaarstukken en financiële ver-
antwoording en af- en toetredende 
bestuursleden aan de orde komen, is 
er na de pauze ruimte voor diverse 
sprekers die over actuele thema’s 
uitgenodigd gaan worden. 
 

We hopen op een grote opkomst! 
Namens het bestuur, 
Siny van der Veen, voorzitter 
 
Agenda Jaarvergadering 
● Welkom vanaf 19.45 uur met 

koffie/thee 
● Opening jaarvergadering 
- Terugblik 2022 ( waaronder 

totstandkoming nieuwe koers) 
● Bestuurszaken 
- Aftredend bestuursleden 
- Oproep nieuwe bestuursleden 
● Financiën 
- Financieel verslag 2022 en 

begroting 2023 

 
- Kascommissie 
- Nieuwe kascommissie 
● Pauze 
● Diverse sprekers die uitgenodigd 

gaan worden over actuele 
thema’s 

● Afsluiting met drankje 
 

 
Jaarstukken en bestuur 
De stukken voor de jaarvergadering 
vindt u een aantal weken voor de 
vergadering op de site van Dorps-
belang Wolfheze, 
www.dorpsbelangwolfheze.nl. 
 

Volgens de statuten van de vereni-
ging kan elk lid een voordracht doen 
voor een nieuw bestuurslid.  
Wilt u iemand voordragen? Stuur de 
voordracht dan, vergezeld van mini-
maal vijf handtekeningen van leden, 
voor maandag 11 april aanstaande 
naar: Dorpsbelang Wolfheze, 
Lawijckerhof 18, 6874 AT Wolfheze. 



6 
 

 
Waar hangen in Wolfheze de AED's 
Hieronder een overzicht van de 
plaatsen in Wolfheze waar u een AED 
kunt vinden. 
Er zijn vijf AED's in Wolfheze die 
onder de verantwoordelijkheid van 
de Stichting Renkum Hart Veilig 
(RHV) vallen, die 24 uur per dag 
bereikbaar zijn: 
● Tennispark de Slenk, Duitsekamp-

weg (gevel) 
● Macharislaan 18 (onder de car-

port) 
● Het Hazeleger (Op berging naast 

woonhuis Wolfhezerweg 120-29) 
● Brandweerkazerne, Parallelweg 

(gevel) 
● Albert Oltmansweg 3 (gevel) 
 

AED's die niet onder verantwoorde-
lijkheid van RHV vallen maar door de 
eigenaar beschikbaar worden gesteld 
tijdens openingsuren: 

 
● Perron 1 station Wolfheze 
● Het Schild, Wolfhezerweg 
● Pro Persona 
● Receptie Camping Lindenhof 
● Fletcher Hotel Wolfheze, Wolf-

hezerweg (24 uur) 
 
Nieuwe koers Dorpsbelang 
Wolfheze 
Eind januari is op ieders deurmat een 
flyer bezorgd waarin de nieuwe 
werkwijze van Dorpsbelang 
Wolfheze  wordt toegelicht. Deze 
nieuwe werkwijze is tot stand 
gekomen, samen met een aantal 
leden van de vereniging die bij de 
jaarvergadering van 2022 hebben 
aangegeven hierover graag te willen 
meedenken. Tijdens de komende 
Algemene ledenvergadering op 
dinsdag 25 april, wordt deze nieuwe 
werkwijze toegelicht. 
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In 1996 is Dorpsbelang Wolfheze op-
gericht met als doel: Het behartigen 
van de algemene belangen van de 
inwoners van het dorp Wolfheze 
e.o., zij tracht tevens de leefbaarheid 
te bevorderen en een bijdrage te 
leveren aan het realiseren van een 
goed woon- en leefklimaat. Alles in 
de meest ruime zin van het woord. 
 

In de loop der jaren hebben we ge-
merkt dat het bestuur teveel uitvoer-
der is geworden bij alle onderwerpen 
die het dorp betreffen. Het bestuur 
wordt daarmee overvraagd. 
Het wordt teveel gezien als vertegen-
woordiger van het dorp: het idee, 
dat als je het bestuur geïnformeerd 
hebt, je het dorp betrokken hebt, 
werkt niet meer. 
De meningen en zienswijze van 
inwoners verschillen teveel. In een 
tijd waarin burgerparticipatie het 
uitgangspunt is, is het de burger die 
directe betrokkenheid wil en van zich 
wil laten horen. Het bestuur ziet 
daarom een gewijzigde rol voor 
zichzelf en voor u als inwoner (lid). 
Wij willen en kunnen als bestuur niet 
langer gezien worden als vertegen-
woordiger van het dorp. Bij grote 
projecten zoals de ondertunneling is 
dat ook duidelijk geworden. 
 

Het hele dorp dient geïnformeerd te 
worden en betrokken te worden bij 
het formuleren van uitgangspunten. 
Straks bij de nieuwbouw op Pro Per-
sona zal dat niet anders zijn. En dat 

daaruit werkgroepen ontstaan die de 
plannen verder vormgeven is nood-
zaak. Het bestuur zal zich inzetten 
om politiek, instellingen en project-
ontwikkelaars direct te laten com-
municeren met bewoners(groepen). 
Wij kunnen de verbinding leggen, 
faciliteren daar waar nodig en als 
informatiekanaal fungeren, bijvoor-
beeld via onze website. 
 

Op dit moment zijn er ook werk-
groepen die al direct onder Dorps-
belang vallen, zoals de Kerstboom-
commissie en het Airborne Comité 
Wolfheze. Deze kunnen bijv. hun 
financiën via ons laten lopen of 
profiteren van onze verzekering bij 
het organiseren van initiatieven. 
Ook ondersteunen we financieel 
werkgroepen zoals St. Maarten, 
Sinterklaas, Sport en Spel, Kerst-
feest(en) en allerlei andere bewo-
nersinitiatieven. 
 
Dorpsvisie en herontwikkeling Pro 
Persona 
De gemeente Renkum heeft huis-
aan-huis in de december een nieuws-
brief uitgebracht onder de naam 
‘Ons Wolfheze’. De nieuwsbrief gaat 
over de herontwikkeling van het 
terrein van Pro Persona en breder, 
de realisatie van een dorpsvisie, over 
de toekomst van het dorp Wolfheze. 
 

Eén van de aanleidingen is de 
behoefte aan meer woningen. In de 
omgevingsvisie van de gemeente zijn  
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daarom een aantal gebieden aange-
merkt als locaties waar extra wonin-
gen gerealiseerd kunnen worden. 
Het Pro Persona terrein in Wolfheze 
is één van die gebieden. Daarmee 
staan we aan de vooravond van een 
lang en intensief ontwikkeltraject. 
Wethouder Daniëlle van Bentem 
geeft aan blij te zijn met die ontwikk-
eling omdat het kansen biedt voor de 
toekomst van Wolfheze en kan bij-
dragen aan het creëren van fijne 
woonplekken. Echter, zij realiseert 
zich ook dat een dergelijke ontwikke-
ling vragen oproept over hoe het 
dorp eruit komt te zien.  
Het is de wens om het terrein nog 
meer onderdeel van het dorp te 
maken en de kernkwaliteiten van 
Wolfheze te behouden en gewenste 
verbeteringen toe te voegen. 
 

Bijeenkomst 
Voordat plannen gemaakt worden 
voor het terrein zelf wordt eerst een 
dorpsvisie opgesteld. Daarin hebben 
inwoners een belangrijke stem. Er 
komen meerdere bijeenkomsten om 
mee te denken over de toekomst van 
Wolfheze. 
 

Klankbordgroep 
Daarnaast is een klankbordgroep 
samengesteld. Een klankbordgroep 
denkt mee over de plannen, werkt 
(eventueel) bepaalde onderwerpen 
uit en geeft feedback aan de project-
groep van de gemeente. Een klank-
bordgroep is een representatieve 

vertegenwoordiging van de verschil-
lende belanghebbenden van Wolf-
heze en komt periodiek bijeen. 
 

Meer informatie 
De informatie over Ons Wolfheze 
vindt u gebundeld op de site van 
Dorpsbelang Wolfheze onder de 
menuknop ‘Nieuws’ -> ‘Ons 
Wolfheze’. 
 
Behoorlijke kaalslag voor spoor-
onderdoorgang 
De bewonersgroep ontwerp en 
beeldkwaliteit Spooronderdoorgang 
Wolfheze heeft bij een vervolg-
bijeenkomst op 6 december inzage 
gekregen in de inventarisatie van 
bomen die ten behoeve van de 
spooronderdoorgang dienen te 
wijken. Dat zijn er een flink aantal, 
zeker aan de Parallelweg en het 
eerste deel van de Van Mesdagweg. 
De bewonersgroep hamert er op om 
inwoners hierover goed te informe-
ren. Planning is om nog voor komend 
broedseizoen de eerste bomen te 
kappen. De aanvraag voor kap van 
de bomen wordt deze maand ver-
wacht. 
 

De bewonersgroep is ooit samenge-
steld na een oproep van de project-
organisatie om hier aan deel te 
nemen. Onderwerp is het ontwerp 
van de omgeving van de spooronder-
doorgang na realisatie en de beeld-
kwaliteit daarvan. Zij hebben al 
diverse bijeenkomsten achter de rug.  



10 
 

  



11 
 

Het is duidelijk dat het ontwerp zoals 
gepresenteerd tijdens een inloop-
bijeenkomst op 19 oktober 2022 in 
het Fletcher Hotel niet veel meer zal 
gaan afwijken. Enkel op detailniveau 
worden zaken aangepast. 
 

Inrichting plein van Mesdagweg 
Nog wel verder in te vullen is het 
pleintje rondom de Van Mesdagweg. 
Een deel hiervan moet wijken voor 
de spooronderdoorgang, grofweg 
vanaf de Wolfhezerweg tot het 
‘ballen-werend’ hek op het plein. In 
overleg met de gebruikers wordt de 
uitwerking en inrichting opgepakt. 
De inrichting vormt geen deel van de 
aanbesteding. Met de aannemer 
worden wel afspraken gemaakt over 
communicatie en hoe het terrein 
dient te worden achtergelaten na de 
werkzaamheden. 
 

Fietsoversteek 
Voor één van de knelpunten in het 
ontwerp, de fietsoversteek aan de 
noordzijde op de Wolfhezerweg, is 
nu definitief gekozen voor een 
schuine oversteek. Een oversteek is 
noodzakelijk omdat het fietspad aan 
weerszijden van de weg, bij de start 
van de onderdoorgang een twee-
zijdig fietspad wordt. De bewoners-
groep heeft aangegeven meer aan-
dacht te willen voor de snelheid van 
het autoverkeer. Ook de voorrangs-
situatie op de kruising Duitsekamp-
weg - Wolfhezerweg wordt daarin 
beschouwd. 
 

Shared Space 
Wat de zuidzijde betreft zijn er 
zorgen bij de bewonersgroep om de 
ruimte rondom het Dorpsplein in te 
richten als shared space. Zorgen zijn 
er over conflicten tussen de verschil-
lende gebruikers: wandelaars, 
fietsers en autoverkeer. Zeker de 
inpassing van de Wolfhezerweg 
vormt daarin aandachtspunt, maar 
ook een veilige oversteek vanaf Pro 
Persona richting Stationswinkel en 
het voorkomen van olifantenpaadjes. 
 

Voorrang fietsers 
De nieuwe aansluiting Wolfhezerweg 
- Parallelweg, waar de tunnel aan de 
zuidzijde weer op maaiveldniveau is, 
vormt ook aandachtspunt. Het fiets-
verkeer vanaf het station richting 
Ede moet hier de weg kruisen. Er 
komt hier een verhoogd plateau. De 
bewonersgroep pleit om hier de 
fietser voorrang te geven en brom-
mers en scooters over de rijbaan te 
laten gaan. ook maakt zij zich zorgen 
over de snelheid van het verkeer op 
de Parallelweg. Er wordt overigens 
niet verwacht dat er bij het kruispunt 
rijen auto's komen te staan. 
 

Beeldkwaliteit 
Qua beeldkwaliteit maakt de bewo-
nersgroep zich zorgen over de ver-
soberingen vanwege de stijgende 
bouwkosten. De basiskwaliteit zit 
echter ingebakken in het ontwerp. 
O.a. weinig beton, veel groen, grote 
open ruimte. Dit blijft ondanks  



12 
 

mogelijke versoberingen.  
De stationsomgeving Wolfheze is 
aangewezen als centrumgebied 
minimaal standaard niveau of een 
plus. Bij de inrichting van het Dorps-
plein is ook het idee om hier de klok 
van de Open Hofkerk te plaatsen ter 
sprake gekomen. Dat idee is positief 
ontvangen al zal wel gekeken 
moeten worden naar technische 
aspecten en financiering. 
 

Bomeninventarisatie 
Bij de bijeenkomst kreeg de groep 
inzage in de inventarisatie van te 
kappen bomen. Dat zijn er een flink 
aantal (zie het kaartje op onze web-
site: www.dorpsbelangwolfheze.nl/ 
behoorlijke-kaalslag-voor-
spooronderdoorgang/ ) 
De compensatieopgave wordt in 
beeld gebracht. Gekeken wordt of en 
zo ja hoeveel binnen het plangebied 
gecompenseerd kan worden. Naar 
verwachting zal dit ook op andere 
plekken zijn. Ook wordt er gekeken 
naar specifiek waardevolle bomen en 
of deze verplant kunnen worden.  
De eerste fase van de kap is in het 
voorjaar van 2023 gepland. Advies 
vanuit de bewonersgroep is om tijdig 
te communiceren met inwoners. 
Toegezegd wordt hierover via de 
nieuwsbrief te informeren. Ook geeft 
de groep het idee mee om een boom 
plant dag te plannen in het kader van 
het 100 jarige bestaan van de 
gemeente Renkum in 2023. 
 

Hulpdiensten 
Er zijn door een aantal inwoners 
zorgen geuit over de bereikbaarheid 
en aanrijdtijden van de hulpdiensten. 
Op donderdag 2 februari 2023 is er 
in Fletcher Hotel Wolfheze een 
bewonersbijeenkomst met de hulp-
diensten geweest. Hier is de bereik-
baarheid van Wolfheze toegelicht en 
besproken. Daaruit kwam naar voren 
dat de hulpdiensten binnen de lan-
delijk gestelde normen ter plaatse 
zijn, ook na realisatie van de spoor-
onderdoorgang.  
 

Werkzaamheden van Natuurmonu-
menten in natuurgebied Wolfheze 
Voor een betere balans tussen 
natuur en recreatie start Natuur-
monumenten vanaf maandag 13 
februari 2023 met het aanpassen van 
de wandelpaden in natuurgebied 
Wolfheze. Deze maatregel vloeit 
voort uit het Recreatiezoneringsplan 
Veluwe dat door de provincie 
Gelderland is vastgesteld. De uit-
voering van de werkzaamheden staat 
gepland tussen half februari en half 
maart 2023, onder voorbehoud van 
geschikte weersomstandigheden. 
 

De huidige wandelroutes blijven in 
aangepaste vorm bestaan en parke-
ren kan voortaan alleen bij parkeer-
plaats Wolfheze aan de Oude Kloos-
terweg 1 in Wolfheze. Wandelaars 
kunnen stuiten op gewijzigde 
wandelroutes, afgesloten sluippaden 
en wandelpaden. Het advies is om  
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vooraf altijd de meest actuele 
beschrijving van de wandelroute en 
eventueel de bijbehorende route-
kaart te downloaden. De gemarkeer-
de routes in het gebied worden 
tijdens de werkzaamheden aange-
past. De routes op de website en in 
de app NatuurRoutes van Natuur-
monumenten zijn al aangepast. 
 

Rust en ruimte voor dieren 
In natuurgebied Wolfheze liggen 
enorm veel wandelpaden en er zijn 
ook in de loop der jaren diverse 
sluippaden ontstaan. Hoe meer 
afstand er is tussen de verschillende 
paden, hoe meer rust en hoe waar-
devoller het gebied is voor dieren. 
Op de meest kwetsbare plekken - 
vooral op de heide en de overgangen 
van heide naar bos - verlegt Natuur-
monumenten paden en routes om 
ruimte te geven aan beschermde 
soorten zoals zandhagedis, adder, 
hazelworm, veldleeuwerik en draai-
hals. 
Ook de parkeerplaats aan de 
Utrechtseweg wordt afgesloten. 
Hierdoor wordt er meer rust 
gecreëerd in de kwetsbare zuidkant 
van dit beschermde Natura 2000-
gebied. Het gedeelte waar bijvoor-
beeld maar liefst zes van zeven 
zeldzame Nederlandse reptiel-
soorten leven. Het doel is om dit 
kwetsbare natuurgebied met steeds 
zeldzamer wordende leefgebieden te 
beschermen en duurzaam te 
ontwikkelen. 

Geblokkeerde wandelpaden 
In het gebied staan informatie-
borden met uitleg. De af te sluiten 
paden worden geblokkeerd door 
middel van takkenhopen, bomen of 
boomstronken. Een andere optie is 
het dichtleggen van paden met 
plaggen - afgestoken grond met 
begroeiing. Door plaggen te leggen, 
groeit er sneller begroeiing op de 
plek van het pad en ontstaan elders 
open zandplekken die ecologisch 
heel waardevol zijn. Sommige paden 
worden deels ondiep gefreesd zodat 
er een kiembed ontstaat voor zaden 
dat zorgt voor begroeiing op de 
paden. Ook kunnen paden 
ontoegankelijk worden gemaakt 
door bomen en struiken aan te 
planten. 
Deze aanplant zal pas in het najaar 
van 2023 plaatsvinden. Veel vogel-
soorten broeden in de periode maart 
tot en met juli. Om die reden moeten 
de meeste werkzaamheden voor de 
start van het broedseizoen zijn afge-
rond. 
 

Bron: Natuurmonumenten 
 
 

Foto: Wim Kluvers 
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Hulp gevraagd: NL Doet-
klusdag bij Wodanseck 
op zaterdag 11 maart  

Sportvereniging 
Wodanseck bestaat 
50 jaar en dat willen 
we vieren. Voordat 
het zover is willen we 

in het kader van een ‘NL Doet actie’ 
het sportpark met een groep 
vrijwilligers opknappen.  
Ons clubgebouw en alle materialen 
dateren uit de tijd van de oprichting. 
Mooie nostalgie maar helaas soms 
ook wat gedateerd, versleten, ver-
schraald of kapot.  
Tijd voor actie dus! 
 

Op zaterdag 11 Maart doet Wodans-
eck dan ook mee met NL Doet, de 
grootste vrijwilligerswerk-dag van 
het jaar. Kom je ook? 
Er wordt geklust van 11:00 tot 14.30 
uur. Voor iedereen met twee rech-
terhanden, groene vingers, spierbal-
len en/of in bezit van een poetslap:  
er is die dag voor iedereen wel een 
passende klus. En voor alle harde 
werkers staat een lunch klaar! 
Wodanseck kan alle hulp gebruiken 
om de velden, het groen rondom en 
de kantine op te knappen en het 
sportpark klaar te maken voor het 
naderende jubileumfeest.  
We rekenen op een forse bijdrage 
vanuit het dorp. Velen dragen de 
club een warm hart toe en zullen 

zeker bereid zijn mee te helpen op 
de NL Doet-dag. Een eenmalige bij-
drage is zeer welkom, maar we 
worden nog blijer, als jullie de gang 
weer vinden naar onze club en je 
voor langere tijd wilt inzetten. 

 

Geef je op via www.NLDoet.nl, 
zoekterm ‘Wodanseck’ of zoekterm 
‘Wolfheze’ en dan maken we er 
samen een gezellige en actieve dag 
van!  
Niet aangemeld maar toch zin om te 
klussen? Wees vooral welkom! 
 

Bij vragen, neem contact met ons op 
via secretaris@wodanseck.nl. 
 

 

Doppen sparen voor 
KNGF hulp- en geleide-
honden  
 

Bij de ingang van de Heerlijkheid 
hangt een houten bak voor plastic 
doppen. Bewaar jouw plastic doppen 
van flessen en drankpakken, dan help 
je mee geld inzamelen voor KNGF 
hulp- en geleidehonden. Ook het 
Schild in Wolfheze profiteert ervan. 
 

Want weet jij dat:  
1. (Zachte) plastic doppen geld 

waard zijn?  
2. De nieuwprijs van die doppen 

tussen € 0,15 en € 0,39 ligt?  
3. Als jij je melkpak- en petflesdop-

pen bewaart en inlevert een 
goed doel dient?  
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4. De landelijke opbrengst voor 
het KNGF in 2022 bijna € 22.000 
was?  

5. KNGF met de opbrengst geleide- 
en buddyhonden traint?   

6. Het Schild met de opbrengst al 
drie honden kon opleiden? 

7. Deze honden speciaal getraind 
worden door socialisatie en 
opleiding?  

8. KNGF ook zorgt voor een juiste 
match tussen cliënt en 
hulphond? 

 

9. Dat de honden tot en met hun 
pensioen een goede baas 
krijgen?  

10. Het een kleine moeite is om 
weggooi-doppen apart te 
verzamelen? 

 

Je kunt de doppen  het hele jaar door 
blijven sparen.  
Bedankt, namens de tophonden van 
het KNGF en hun baasjes! 
 
Marjan Onvlee 
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Heen en terug 

Peter Esselaar 
Woonde in Wolfheze: 1973 - 1986 
Terug sinds: 2020 
 

“Toen ik in coronatijd thuis zat te 
werken, keek ik eens uit het raam. Ik 
zag Het Schild en dacht: precies op 
deze plek deed ik vroeger ook mijn 
huiswerk.” Peter en zijn vrouw Janet 
wonen sinds drie jaar in zijn ouderlijk 
huis aan de Sara Mansveltweg. “Mijn 
vader ging naar een verzorgings-
tehuis en had al vaker gezegd dat wij 
zijn huis konden overnemen. En wij 
zochten een plek in het groen. Nu 
ben ik dus na jaren terug in Wolf-
heze.” 
Hij is opgegroeid tijdens ‘een bloei-
tijd’ van Wolfheze. Er kwamen aller-
lei voorzieningen bij, zoals het 
schaatsbaantje, voetbalvereniging  

 

Wodanseck en tennisvereniging De 
Slenk.  
“Er was veel te doen, omdat er veel 
actieve ouders waren. Maar het was 
natuurlijk ook echt een dorp, de 
band was hecht.” Feestjes in de 
voetbalkantine waren een prima 
gelegenheid om de jongens en de 
meisjes uit het dorp, in het dorp uit 
te laten gaan. Later ging hij hangend 
achter een brommer stappen in 
Arnhem.  “We maakten veel lol. Dan 
gingen we naar Papendal om vanaf 
de tribune in de bak met schuim te 
springen waar de turners hun salto’s 
oefenden. We hadden dan alle vrij-
heid. En rennen natuurlijk als de 
beheerder kwam.” 
“Wolfheze is sindsdien veranderd, 
doordat winkels verdwenen en 
inwoners gemiddeld ouder werden. 

Maar het blijft 
natuurlijk een 
geweldige plek om 
te wonen, centraal 
in Nederland en 
met al dat groen.” 
 
Peter Esselaar 
(derde links met witte 
kraag)  
2 C junioren kampioen 
1978 

Verschillende inwoners van Wolfheze hebben hier hun jeugd doorgebracht, 
zijn jaren weggeweest en wonen nu opnieuw in het dorp. Zoals Peter, Michel 
en Martin.  
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Michel Visser 
Woonde in Wolfheze: 1970-1987 
Terug sinds: 2004 
 

“Ik kan me geen betere plek beden-
ken om op te groeien dan Wolfheze. 
Mijn vriendjes en ik waren altijd in 
het bos: hutten bouwen, bomen 
klimmen. En later crossen met onze 
brommers. Dat deed je gewoon, alles 
kon. Geen saaie speelplaats met 
rubberen tegels voor de veiligheid. 
Als wij vielen, dan ging het hard. En 
dat was toen heel normaal.” 
Voor veel kinderen en jonge mensen 
was de boerderij van familie Janssen 
in Wolfheze-Laag een belangrijke 
plek. Bij het gezin van zeven kinde-
ren was altijd wat te doen. “Je kon 
helpen op de boerderij, er was 
genoeg te beleven. 

 
Later gingen we daar ook klussen 
aan onze roestige VW Golfjes.” 
 

Voor militaire dienst verlaat Michel 
in 1987 Wolfheze. Vrijwel ieder 
weekend komt hij thuis om zijn 
moeder te bezoeken. Inmiddels is ze 
88, maar woont nog altijd in het 
ouderlijk huis van Michel. In 2004 
komt Michel definitief terug, met zijn 
vrouw Yvonne en dochter. “Ik wist 
natuurlijk dat er in Wolfheze veel 
mooie huizen staan. We konden ons 
huis kopen dat op een steenworp ligt 
van het huis van mijn moeder. Dicht 
bij haar wonen was ook heel handig. 
Ze kon op onze dochter passen en ik 
kan er voor haar zijn als dat nodig is. 
Fijn om er voor elkaar te kunnen 
zijn.”      
  

Michel (midden) eind jaren 80 voor het ‘Kousenhuisje’, de oude 
boerderij van Janssen aan het einde van de Oude Kloosterweg 
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Martin van Doorne 
Woonde in Wolfheze: 1968-1988 
Terug sinds: 2019 
 

“Toen in 2019 net weer in Wolfheze 
woonde, wilde ik een ronde van 
vroeger lopen. Van de duiker onder 
het spoor door en langs de Wodans-
eiken. Tot mijn verbazing was ik na 
een uur terug, terwijl ik had ver-
wacht dat ik minstens twee uur 
onderweg zou zijn. Ik had nog de 
afstanden in mijn hoofd zoals ik ze 
als kind had ervaren.” 
 

Ruim dertig jaar heeft Martin buiten 
Wolfheze gewoond. Terugkeren was 
geen langgekoesterde wens. Zijn 
jeugd in Wolfheze heeft hij soms als 
best stroef ervaren. “Veel mensen 
kenden mijn ouders die een winkel 
hadden. Eerst in de Wildforsterlaan 
en later in het stationsgebouw. Ik 
heb daardoor altijd het gevoel gehad 
dat er op mij werd gelet en ik me 
moest gedragen.” In zijn woonkamer 
staat een klein glas-in-loodraam uit 
de Open Hofkerk. Ook dat doet hem 
aan zijn jeugd denken. Hij kwam toen 
vaak in de kerk. “Als er een preek 
was, dan telde ik altijd de vierkantjes 
van die ramen. Dan ging de tijd 
sneller voorbij.” 
 

Toch woont Martin nu aan het 
Lawijckerhof, met uitzicht op de 
voormalige kerk die nu verbouwd 
wordt. “Ik was hier een paar keer 
geweest voor een weekendje weg en 
zag toen hoe mooi en groen de  

 
omgeving van Wolfheze is. Daarom 
ben ik teruggekomen.” 

Martin verkleed als indiaan in de Wild-
forsterlaan.  
Een uiteinde van de luifel van de winkel 
van zijn ouders is rechts te zien. 

 
Interviews: Tjerk Notten 
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Pro Persona  start met uitdelen van 
gratis menstruatieproducten. In 
Nederland heeft 1 op de 10 jonge 
meiden en vrouwen niet altijd geld 
voor maandverband of tampons. Pro 
Persona ontvangt producten van het 
Armoedefonds om de meiden en 
vrouwen met een krappe beurs in 
Wolfheze te helpen. In een kastje 
voor de balie in het hoofdgebouw 
kan discreet materiaal opgehaald 
worden. Je hoeft niets te vragen, je 
kunt binnenlopen iets uit het kastje 
meenemen en weer gaan. 
Ook zullen er binnenkort zelftesten 
en mondkapjes beschikbaar komen. 
  

“Hygiëne moet geen luxe zijn, maar 
voor iedereen mogelijk”, aldus 
woordvoerder Irene Verspeek van 
het Armoedefonds. Via de uitgifte-
punten worden maandverband en 
tampons, maar ook wasbaar en 
biologisch maandverband en cups 
verstrekt aan jonge meiden en 
vrouwen. Sinds het Armoedefonds is 
gestart met de actie is er al veel 
steun gekomen van mensen en 
organisaties. Vrouwen halen hun 
toiletkastjes leeg en sturen de 
producten op die ze niet meer 
gebruiken, er worden menstruatie-
producten gekocht en ingezameld. 
“Wij zijn enorm blij met deze 
steun!”, aldus Verspeek.

 

De overige uitgiftepunten liggen 
verspreid over heel Nederland en 
zijn veelal lokale (hulp)initiatieven 
die hun organisatie of locatie ter 
beschikking stellen om de gratis 
producten aan te bieden. 
 

Het Armoedefonds gaat de komende 
tijd door met het uitbreiden van het 
aantal uitgiftepunten. Mensen 
kunnen de actie ondersteunen door 
zelf producten in te zamelen en naar 
Steffie Gomez in gebouw Zonnelust 
brengen. Meer informatie vind je op 
www.armoedefonds.nl/menstruatie-
armoede. 
  

Pro Persona helpt meiden en 
vrouwen met menstruatieproducten 
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Vrijwilliger gezocht 
 

Wil jij aan de slag als Fotograaf voor 
De Stamper, het cliëntenblad van Pro 
Persona? 
 

Maandelijks verschijnt op het Pro 
Persona park in Wolfheze het blad 
‘De Stamper’. In het blad staan 
verhalen over cliënten, medewer-
kers, ontwikkelingen op het park en 
in de samenleving. Het magazine 
wordt goed gelezen, door zowel 
cliënt, familie en medewerker. 
Als redactie zijn wij altijd op zoek 
naar verbeteringen om dit vast te 
houden. Eén van de vlakken voor 
verbetering zijn de foto’s. Deze 
maken wij nu zelf, maar we missen 
zowel de apparatuur als expertise 
om dit naar een professioneler 
niveau te brengen.  
Wil en kan jij ons maandelijks hierbij 
helpen? Dan komen we graag met je 
in contact. We houden maandelijks 
een redactieoverleg. Hier mag je bij 
zijn, maar dit hoeft niet persé. Uit dit 
overleg vloeien de nieuwe onderwer-
pen voort voor het aankomende 
nummer. Aan jou de taak om, waar  
nodig, bijpassende foto’s te schieten. 
Dit zal naar verwachting een paar 
uur per maand van je tijd kosten. 
Wanneer je het ziet zitten: je kunt 
ook een cliënt die geïnteresseerd is 
in fotografie meenemen.  
Samen kan je foto’s maken en hem 
of haar hierin coachen. Dit is echter 
geen vereiste. 

 

Wat voor kennis of vaardigheden zijn 
nodig? 
 Kennis van fotografie 
 Eigen apparatuur (Adobepakket is 

wel te gebruiken) 
 Sociaal vaardig 
 Vertrouwelijk omgaan met priva-

cygevoelige gegevens en beeld-
materiaal. 

 

Wat maakt dit de moeite waard? 
Je draagt bij aan het neerzetten van 
een prachtig blad, dat al ruim 25 jaar 
bestaat. Een blad, voor en door de 
cliënt, waar ze hun verhaal in kwijt 
kunnen en door worden geïnfor-
meerd. Hiermee is het een mooi 
puzzelstukje in het leveren van 
optimale zorg en aandacht voor 
herstel. Bovendien krijg je bij het 
maken van de foto’s te maken met 
boeiende mensen. 
 

Lijkt dit je wat? Stuur mij 
(r.molenaar@propersona.nl) een 
mailtje!   
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Bijpraten over de 
komst van status-
houders 
 
In de zomer van 2022 kwam het 
bericht dat de gemeente Renkum en 
Pro Persona waren overeengekomen 
dat een deel van de leegstaande 
panden van Pro Persona beschikbaar 
worden gesteld voor de tijdelijke 
huisvesting van statushouders.  
De krapte op de woningmarkt treft 
ook de statushouders, de doorstro-
ming van de AZC’s stagneert. We 
herinneren ons allemaal nog de 
beelden van TV en krant van mensen 
die de zomernachten in de buiten-
lucht moesten doorbrengen.  
De Pro Persona-vestiging in Wolf-
heze heeft te maken met veel 
leegstaande panden binnen het zg. 
STC-complex die geschikt zouden 
kunnen zijn voor huisvesting van 
grote gezinnen (denk aan gezinnen 
van acht personen en meer).  
Vivare heeft de huizen – sommige 
door jarenlange leegstand vervuild – 
schoongemaakt en opgeknapt. Het 
wachten is nu op de komst van de 
statushouders. 
 

16 januari jl. kwamen vertegenwoor-
digers van de gemeente, Vluchtelin-
genwerk Renkum en belangstellen-
den uit Wolfheze samen in Neder-
Veluwe om bij te praten. Burgemees-
ter Agnes Schaap prees de inwoners

 

van Wolfheze voor hun bijdrage in 
het welkom dat de statushouders in 
2015 ten deel viel en sprak de hoop 

uit, dat dat in 2023 herhaald gaat 
worden. Statushouders – inmiddels 
landgenoten – van toen vertelden 
hoe belangrijk het verblijf in Wolfhe-
ze voor hun inburgeringsproces is 
geweest.  
Ambtenaren van de gemeente 
houden zich bezig met financiën en 
wet- en regelgeving; Vluchtelingen-
werk draagt zorg voor de uitvoering 
van het administratieve gedeelte van 
de inburgering maar heeft te maken 
met onderbezetting van het team 
vrijwilligers. Meegedeeld werd dat 
het waarschijnlijk grote gezinnen 
gaat betreffen met kinderen in de 
leeftijd van 12 jaar en ouder en jong-
volwassenen. Kinderen tot 18 jaar 
(dus leerplichtig) zullen al snel naar 
school kunnen gaan, maar oudere 
kinderen en hun ouders zullen door 
gebrek aan leerkrachten waarschijn-
lijk lang op hun inburgeringscursus 
moeten wachten.  
In het proces van kennismaking met 
de gang van zaken in Nederland en 
het bekend worden met en het zich 
thuis voelen in onze regio zijn er 
vrijwilligers of maatjes nodig die de 
nieuwe bewoners bijstaan en soms 
letterlijk en figuurlijk bij de hand 
nemen.  
 

Op 7 februari was in De Heerlijkheid 
een bijeenkomst van mensen die 
hier een rol in willen spelen.  
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Annemiek en Maarten stellen hun 
Heerlijkheid beschikbaar zodat het 
taalcafé nieuw leven ingeblazen kan 
worden en het creacafé vaker kan 
draaien. Balgees en Winny zullen er 
als gastvrouw gaan fungeren, Jan 
was één van de aanwezigen die zich 
heeft aangemeld als deelnemer aan 
het taalcafé, net als Anwar en 
Youssef (ervaringsdeskundigen) die 
ook willen helpen met tolken.  
Atie en Gerrie stellen welkomst-
mandjes samen die overhandigd 
gaan worden; Rob, Balt en Youssef 
gaan de strippenkaarten samenstel-
len die bij de inburgering als leidraad 
kunnen fungeren. Hannie gaat infor-
meren of er ook buiten Wolfheze 
vrijwilligers zijn die willen bijdragen.

Zo vlogen de ideeën over en weer.  
 

Wat uit de bijeenkomsten bleek, is 
dat contact maken en onderhouden 
cruciaal is. Er is een tweewekelijks 
overleg tussen de gemeente, Vluch-
telingenwerk en een kerngroep van 
Wolfhezenaren om elkaar op de 
hoogte te houden van de voortgang. 
En via de Wolfskreet wordt u op de 
hoogte gehouden.    
 

Wilt u fysiek of materieel bijdragen 
in het inburgeringsproces van de 
statushouders, neem dan contact op 
met Annemiek Nijeboer 
(annemieknijeboer@gmail.com) of 
Winny Broens  
(r.p.broens@hetnet.nl). 
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Sinds 2015 in Wolfheze 
 
Het gezin van Balgees woonde in het 
noorden van Irak, dat tot 2005 een 
onafhankelijke provincie was. 
Balgees - spreek uit Balgies - behoort 
tot de Jezidi’s, die een eigen cultuur 
hebben en de Koerdische taal spre-
ken. Zij volgde maar drie jaar onder-
wijs (in het Arabisch, een taal die zij 
niet kende) en lezen of schrijven 
leerde zij niet. Bij de Jezidi’s verrich-
ten vrouwen fysiek zwaar werk en 
eenmaal getrouwd wonen zij bij hun 
man en zijn familie. Balgees is 
getrouwd met Suleiman; hij had een 
taxibedrijf en zij hebben samen 
negen kinderen gekregen. Jezidi-
gezinnen zijn groot, vrouwen werken 
thuis zonder moderne gemakken en 
verbouwen zelf hun groenten en 
fruit. Het gezin had een zekere 
welvaart.  
 

Maar het gezin van Balgees werd in 
2015 verdreven van huis door Isis, 
dat een islamitisch kalifaat wilde 
stichten. Al vluchtend zagen zij hun 
huizen in brand staan. De barre tocht 
met veel ontberingen onderweg 
kostte hun dochtertje van vijf jaar 
het leven. 
 

Vanaf september 2015 woonde het 
gezin in Wolfheze in een tijdelijke 
woning voor statushouders van Pro 
Persona.  En de familie kon starten 
met inburgeren. 

Balgees en Suleiman kregen in die 
tijd o.a. van Annemiek en Ellen hulp 
bij het boodschappen. En zij kregen 
hulp bij ingewikkelde procedures en 
praktische zaken. De kinderen kre-
gen passend onderwijs op school in 
Arnhem en Renkum. Onbekend met 
Sinterklaas bleken er geen cadeaus 
voor de kinderen, maar Winny 
zorgde voor speelgoed.  

 

Op bezoek bij Balgees in haar huidige 
woning is er een hartelijke ontvangst 
door  haar en enkele familieleden. Er 
komt thee met walnoten en dadels 
op tafel. 
Winny, die op het terrein bij Pro 
Persona woont en werkt(e), legt zo 
nu en dan iets uit. Zij heeft nog 
steeds goed contact met het gezin 
van Balgees.  
Soms vertaalt één van de kinderen 
voor hun moeder; zij verstaat het 
Nederlands redelijk, maar spreken 
blijft moeilijk.  
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Hoe is het nu met het gezin? 
Balgees en haar gezin wonen nu in 
Doorwerth; Suleiman werkt als vrij-
williger twee dagen per week op de 
schoolbus. Balgees werkt twee 
dagen per week bij de Heerlijkheid in 
Wolfheze. Zij helpt met de B&B, 
serveert koffie, thee en chocolade. 
Ze wordt vaak herkend en is 
beroemd om haar zelfgebakken 
luchtige cake met kokos. Voor haar is 
Wolfheze een plek om op adem te 
komen van haar drukke gezin en te 
wennen aan onze cultuur.  
 

Inmiddels is oudste zoon van 25 jaar 
getrouwd en kapper in Duitsland. 
Twee zoons wonen op kamers in 
Arnhem en studeren in de ouderen-
zorg. De kinderen tussen de 17 en 24 
jaar volgen allemaal voortgezet 
onderwijs; de jongste dochter van 11 
jaar zit op de basisschool.  
De kinderen (ook de dochters) van 
Balgees kunnen zich later financieel 
zelfstandig redden en krijgen zo een 
nieuwe toekomst. 
 

Marjan Onvlee 
 

 

Alphacursus in Wolfheze 
start zondag 26 februari 18.00 uur 
 

Op Alpha ontdek je de basis van het 
christelijk geloof op een laagdrempe-
lige en gezellige manier. Elke bijeen-
komst bestaat uit drie onderdelen: 

eten, een inleiding en een gezamen-
lijk gesprek. Je bent niet de enige 
Alpha-deelnemer; wereldwijd volg-
den ruim 25 miljoen mensen een 
Alpha. In Nederland zijn dat er al 
ruim 325.000! 
Alpha is voor iedereen! Het is de plek 
waar je jezelf mag zijn. De plek waar 
je alles mag delen. De plek waar je 
mag twijfelen. De plek waar je wel-
kom bent. En bovenal: de plek waar 
alle verhalen samenkomen. Je leert 
altijd iets nieuws! 
 

Er zijn ongeveer tien Alpha-bijeen-
komsten en een dag. Elke bijeen-
komst staat een ander onderwerp 
centraal zoals: is er meer?, wie is 
Jezus?, bidden, de Bijbel lezen, de 
kerk enzovoort. 
Zin om aan te schuiven? Wil je 
meedoen of gewoon een keertje 
vrijblijvend aan tafel gaan? Je bent 
van harte welkom, ook als de cursus 
al is begonnen.  
 

Start: 26 februari om 18.00 uur in de 
Heerlijkheid Wolfheze.  
Stuur een email naar 
annemiek@leef-wolfheze.nl 
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Save the date voor WAX 
 
Het duurt nog even maar noteer 
alvast in je agenda. 
In de Airbornemaand september 
wordt op zaterdag 9 september voor 
de tweede keer WAX, de Wolfheze 
Airborne Xperience gehouden.  
Het evenement staat in het teken 
van 100 jaar gemeente Renkum met 
als thema verbinding. 
 

Vanaf 16.00 uur is de feesttent van 
de Oranjevereniging Wolfheze 
geopend. Net als vorig jaar zijn er 
van 17.00 tot 19.00 uur diverse 
foodstands van Wolfhezer onder-
nemers. 

 
 
Zij verkopen heerlijke en diverse 
hapjes. Onder het genot van een 
drankje en muziek in de vorm van 
verzoeknummers die iedereen 
vooraf kan aanvragen wordt de 
avond tot middernacht voortgezet. 
 

Wil je op zaterdag-
avond 9 september 
jouw favoriete 
muzieknummer 
horen? Ga naar 

dorpsbelangwolfheze.nl/wax2023 en 
geef jouw favoriete nummer(s) door  
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Vrijwilligers gezocht bij 
Openluchttheater de 
Klaproos  
In juli worden vier spetterende voor-
stellingen georganiseerd in het 
Openluchttheater de Klaproos op het 
terrein van Pro Persona.  
Het programma zal bekend worden 
gemaakt in het juni-nummer van de 
Wolfskreet. 
 

Is er véél zon, is er wát regen: dan 
wordt de tarp opgezet om beschut-
ting te geven tegen rode hoofden 
en/of natte haren. 
De tarp wordt vóór de voorstelling 
opgezet door een paar mensen en ná 
de voorstelling weer afgebroken.  
 

Het opzet-team heeft dringend 
behoefte aan versterking. Dus vind je 
het leuk om op zondagmiddag te 
helpen met deze klus en vervolgens 
een eerste-rang-zitplaats te krijgen? 
Of wil je meer informatie over wat 
de werkzaamheden zijn?  
Stuur dan een e-mail naar de Vrien-
den van de Klaproos: 
vriendenvandeklaproos@gmail.com

Wordt Wolfheze weer 
een kunstenaarsdorp? 
Tijdens de bijeenkomst op 9 februari 
over de kunst en cultuurnota van de 
gemeente Renkum in het gemeente-
huis, is het plan ontstaan om Wolf-
heze op de kaart te zetten wat 
betreft kunst en cultuur. 
Het is de bedoeling om alle kunst en 
cultuurmakers uit Wolfheze in con-
tact met elkaar te brengen en kijken 
wat de wensen zijn. Het zou mooi 
zijn om van Wolfheze een kunste-
naarsdorp te maken. Zo kan er dan 
ook een verbinding gemaakt worden 
met de geschiedenis van kunst en 
cultuur in Wolfheze en de nieuwe 
kunst. 
 

Op 28 februari is een groep mensen 
van deze sector bij elkaar geweest, 
tijdens het schrijven van dit artikel, is 
nog niet helder wat daaruit is geko-
men, maar we hopen op inspireren-
de ideeën om Wolfheze op het 
gebied van kunst en cultuur op de 
kaart te zetten. 
 

We gaan hierin graag de samenwer-
king aan met sportaanbieders zoals 
Wodanseck en de Slenk, maar ook 
met zorgaanbieders zoals Pro 
Persona en onze ondernemers uit 
het dorp. 
 

Krijg je ideeën? Laat het weten. 
Engel-Tjenk Vos  
engel-tjenk@xs4all.nl  
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Wodanseck-
nieuws 

 
Nieuw bestuur 
Op 7 januari proostten de leden van 
Sv Wodanseck in groten getale op 
een sportief 2023. Tijdens de nieuw-
jaarsborrel werd ook de symbolische 
voorzittershamer overgedragen aan 
het nieuwe bestuur. Na jarenlange 
inzet zwaait voorzitter en secretaris 
Peter Paul Cornielje af. Met hem 
treedt ook penningmeester Maarten 
Davidse af. De club dankt de aftre-
dende bestuursleden voor hun 
betrokkenheid, inzet en enthousias-
me van afgelopen jaren!  
 

Een nieuw bestuur is gevormd: 
Martijn Phylipsen is de penning-
meester, Linda Kaldenberg de secre-
taris, Anthony Steinvoorte treedt als 
voorzitter aan en Patrick Marinus 
blijft aan als algemeen bestuurslid. 
Een vierkoppig bestuur allen woon-
achtig in Wolfheze.  
Met energie wordt uitgekeken naar 
het komende jaar waarin de vereni-
ging haar 50-jarig jubileum viert. Dit 
willen we met elkaar, leden, oud-
leden én het dorp vieren op zaterdag 
17 juni. Reserveer die datum alvast 
in de agenda! 
 

Het nieuwe Bestuur benadrukt het 
belang van het principe dat vele 
handen het werk licht maken. 

Met open armen worden dan ook 
nieuwe leden, vrijwilligers en 
sponsoren verwelkomd! Wil je zelf 
actief worden, heb je een mooi idee 
voor ons sportpark, of wil je de 
kantine huren voor een gelegenheid, 
meld je dan op onze grasmat aan de 
Duitsekampweg of mail met 
secretaris@wodanseck.nl. 
 

het nieuwe bestuur; Linda, Anthony en 
Patrick (Martijn ontbreekt op de foto)  
 
Opbrengst Grote Clubactie 
Door weer en wind trokken de 
Superwolven van Wodanseck dit 
najaar door Wolfheze om loten te 
verkopen voor de Grote Clubactie. 
Ons dorp heeft met veel enthousias-
me loten gekocht bij onze voetballer-
tjes.  
 

Tijdens de nieuwjaarsbijeenkomst 
werd de opbrengst van de sponsor-
actie bekend gemaakt. De jeugdle-
den verkochten met elkaar maar 
liefst 542 loten! Een bijzonder ver-
melding verdient Coen van Grönnin-
gen (zie voorpagina van deze Wolfs- 
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kreet) die met 84 verkochte loten dé 
topverkoper van de club is.  
Het eerste team en de Veteranen 
spekten de kas nog eens met hun 
aankoop van een Superlot. 
Dit leverde een totale opbrengst op 
van € 1.625,04. Dit mooie bedrag 
wordt geïnvesteerd in de verduur-
zaming van het clubgebouw en de 
verlichting. En dat is hard nodig want 
ook bij Wodanseck is de energienota 
een grote zorg.  
In 2022 was het verwarmen van de 
kantine al een grote kostenpost, met 
het nieuwe contract in 2023 is dit 
bedrag verdrievoudigd.  
 

Dus een grote dank aan de verkopers 
én kopers van de loten, het is enorm 
welkom!  
 

 

Winterwandeling 
 

Zaterdagmiddag 11 februari tegen 
half vier verzamelden zich steeds 
meer dorpsgenoten op het dorps-
plein voor de winterwandeling. Met 
een groep van bijna dertig liepen we 
langs het spoor en gingen we via de 
duiker naar de Johannahoeve. Van 
daar over de Wolfhezerweg langs het 
Hazeleger naar de Reijerscamp om 
na ruim een uur lopen te eindigen bij 
Wodanseck.  
Het weer en de temperatuur waren 
prima voor de tijd van het jaar en de 
grond goed begaanbaar. En ondanks 
het prille lenteweer, was het onthaal

 

met vuurkorven, warme chocolade-
melk en glühwein toch zeer welkom 
en sfeer verhogend!  
Er waren flink wat nieuwe dorps-
genoten van de partij, wat zorgde 
voor nieuwe en hernieuwde ontmoe-
tingen en leuke gesprekken. Precies 
de opzet van de wandeling! De 
nieuwe dorpsgenoten die ik sprak, 
waren het er allemaal over eens: 
Wolfheze is een prachtig dorp om in 
te wonen en het is leuk dat er regel-
matig activiteiten georganiseerd 
worden.  
Het organiserend comité zal kijken of 
de frequentie van het aantal wande-
lingen omhoog kan, maar een 
(mid)zomerwandeling zal er zeker 
weer komen!  
 

Dank aan iedereen die meedeed en 
dank aan Wodanseck voor het 
gebruik van jullie terras. Het was nog 
lang onrustig, de laatsten keerden 
pas tegen zevenen huiswaarts... 
 

Leonore, mede namens Anna, Hella 
en Julia  
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Oproep van de natuur 
 
De wilde bijen hebben het moeilijk, 
ook in Wolfheze. 
Om te zorgen dat deze wilde bijen 
zich hier thuis (blijven) voelen, 
worden inheemse zaden gezaaid en 
geoogst en plantensoorten gekozen. 
In Wolfheze zijn er hiermee enkele 
tuinen en kleine gemeentekavels 
ingezaaid. De gemeente staat posi-
tief t.o.v. deze burgerinitiatieven, 
zodat ons groene dorp nog groener 
wordt en ruimte geeft aan bijen, 
vlinders, vogels, egels, etc.  
Het doel is een regionaal lint van 
planten en bloemen te creëren die 
voor voedsel zorgen en de wilde bij 
overlevingskansen kan bieden. We 
werken aan een zadenbank, kweken 
planten en zoeken kansrijke plekken 
om ze te planten. 

 

Wat kun je zelf doen? 
Iedereen in Wolfheze kan meeden-
ken en/of doen om ideeën te reali-
seren, zoals een deel van je eigen 
tuin of bermen in te zaaien, stekken 
uit te wisselen, bijenhotels te bou-
wen of met de kinderen ‘bloemen-
bommetjes’ te maken. 
 

Voor informatie kun je terecht bij 
Gerrie Neijland (06-38491755) en Els 
Berghuis (06-11566336). 
 

Deze oproep is een lokaal initiatief, 
dat is ontstaan vanuit ‘Renkum 
Zoemt’ met een netwerk van zo’n 
dertig mensen die van elkaars kennis 
gebruik maken. Daarover kun je 
meer lezen op de website 
renkumverduurzaamtsamen.nl.  
 

Daar kun je ook onderstaand kaartje 
vinden. 
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Dorpsvisie en ontwikkeling terrein 
Pro Persona leeft enorm 
 
In een afgeladen Fletcher Hotel 
Wolfheze werden inwoners van 
Wolfheze op donderdag 16 februari 
in twee sessies ontvangen en geïn-
formeerd door de gemeente Renkum 
over de toekomstige plannen van de 
gemeente met betrekking tot bouw 
op het terrein van Pro Persona. 
 

De belangstelling was groter dan het 
aantal plaatsen. Uiteindelijk namen 
in totaal zo'n 250 mensen deel. 
Daarmee werd direct duidelijk dat 
het onderwerp leeft en de nieuws-
gierigheid groot is. Sommige bezoe-
kers werden onder voorbehoud van 
voldoende ruimte toegelaten, maar 
er werden ook mensen die zich niet 
of laat aangemeld hadden gewei-
gerd. Zelfs de vensterbanken zaten 
vol. 
 

De omgevingsmanager van de 
gemeente Renkum heette iedereen 
welkom en gaf een inkijkje in het 
programma. Dat was behoorlijk 
gevuld en het tempo zat er - na wat 
kleine technische hobbels met de 
geluidsinstallatie - al snel in. 
 

Wethouder Danielle van Bentum 
lichtte de aanleiding toe. Enerzijds 
worstelt Pro Persona met verouderd 
zorgvastgoed en anderzijds staat de 
gemeente voor een essentiële 
bouwopgave in de regio. Door het 
beschikbaar komen van grond zal het 

 

mogelijk worden om zowel starters 
kansen te geven op een woning 
alsook senioren die hun ‘grote’ 
woning willen inruilen voor een 
appartement, maar wel in het dorp 
willen blijven wonen. 
 

Al snel werd duidelijk dat er werk 
aan de winkel is, want in korte tijd 
zal zowel de dorpsvisie als de 
gebiedsvisie (terrein Pro Persona) 
geformuleerd dienen te worden.  
Het streven is om de dorpsvisie op 
19 april in concept klaar te hebben. 
Daarbij is de inbreng van de inwo-
ners op diverse thema's van groot 
belang en zal de opgehaalde input – 
daar waar mogelijk – gebruikt gaan 
worden.  
 

Wolfheze is het eerste dorp van de 
Gemeente Renkum, waarbij het 
opstellen en formuleren van een 
dorpsvisie met en door inwoners op 
deze vernieuwende manier wordt 
aangepakt. En het is niet alleen maar 
‘om iets voor de bühne’ te doen, 
vulde Alied Fijen, de omgevings-
manager aan. 
 

De twee sessies zijn de start om aan 
de slag te gaan met diverse thema's 
zoals : veiligheid, voorzieningen, ver-
keer, groen en wonen. Ten behoeve 
van deze thema's zijn werkgroepen 
ingericht die hier de komende tijd  
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verder mee aan de slag gaan. De 
ideeën en conclusies over deze 
onderwerpen worden meegenomen 
in de klankbordgroep (iedere werk-
groep heeft een afvaardiging in de 
klankbordgroep). Gezien de strakke 
deadline van de op te leveren dorps-
visie zal er flink gas gegeven gaan 
worden de komende tijd. Er zijn 
reeds drie data voor themasessies 
gepland in maart waarvoor iedereen 
zich kan aanmelden. 
 

Tijdens de 
bijeenkomst 
werden 
groepen 
geformeerd. 
Op een grote 
plattegrond 

kon ieder de kwaliteiten van het 
dorp, de bedreigingen, dromen en 
kansen noteren. Er bleek een grote 
overeenkomst tussen de groepen te 
zitten. Groen, rust, ruimte, bereik-
baarheid en sociale samenhang 
werden door iedereen genoemd als 
grote kwaliteiten van het dorp. 
 

Maar ook zorgen werden geuit, zoals 
de ontsluiting voor het verkeer, het 
verdwijnen van het groene karakter 
en sommige historische gebouwen 
op het terrein van Pro Persona. Ook 
de herhaalde wens voor geluidswal 
langs de A50 werd benoemd. In een 
aantal groepen werd gepleit voor 
een gefaseerde bouw van nieuwe 
woningen, zodat de sociale samen-

hang beter behouden blijft. Qua 
hoogte van de woningbouw werd 
aangegeven dat die niet boven de 
boomtoppen mag uitkomen. 
Kansen werden gezien in mogelijke 
voorzieningen, zoals een ontmoe-
tingsplek van en voor inwoners waar 
cultuur, kunst, culinair, zorg en spor-
tieve activiteiten georganiseerd 
kunnen worden. Voor een horeca-
uitbater liggen er ook kansen. Uit 
vrijwel elke groep kwam de wens 
voor een kroeg naar voren. 
 

De middagsessie werd klokslag 18:30 
uur afgesloten en iedereen keerde 
weer huiswaarts. Om 19.00 uur 
startte de tweede sessie, opnieuw in 
een afgeladen volle zaal. 
 

Alle informatie over en de actuele 
status is terug te vinden op 
www.onswolfheze.nl en in de 
gelijknamige app ‘OnsWolfheze’. 
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Houdt Wolfheze mooi! 
 

Wolfheze is misschien 
wel het groenste dorp in 
de Gemeente Renkum 
en daar moeten we 
zuinig op zijn. Van aller-
lei kanten worden dat 

groen en de rust bedreigd door (niet 
gelegaliseerde) bouwprojecten, ille-
gale bomenkap, geluidsoverlast, etc. 
Gelukkig is er al sinds 1973 een loka-
le Vereniging Vijf Dorpen in ’t Groen, 
die de afbraak van al dat moois 
monitort, verbetering bevordert en 
afbraak probeert tegen te gaan.  
Deze vereniging zet zich in voor het 
behoud van het landschap en het 
unieke dorpskarakter in de gemeen-
te Renkum. Dat doet ze door ruimte-
lijke plannen en het beheer van de 
groene ruimte nauwgezet te volgen 
en waar nodig bij te sturen. Maar 
ook door -via adviezen- actief bij te 
dragen aan het behoud en de verbe-
tering van natuur en landschap in de 
gemeente. 
Bewoners(groepen) kunnen zelf 
actief bijdragen aan projecten, zoals 
onlangs het voorkomen van de bouw 
van een grootschalig ‘Knarrenhof’ 
aan de Balijeweg op de locatie van 
een typische bungalow (die is inmid-
dels mooi gerenoveerd). 
 

Momenteel spelen er in Wolfheze de 
volgende onderwerpen, die raken 
aan de doelstellingen van Vijf 
Dorpen: 

● Woningbouw terrein Willemsen 
Naaldhout  

● Mogelijke woningbouw op 
voetbalveld Wodanseck naast de 
tennisbanen 

● Woningbouw en desintegratie 
van het ziekenhuisterrein. 

● Spoortunnelbouw  
● Kaalkap privé percelen 
● Geluidsoverlast (spoor, vliegtui-

gen, helikopters, A50, Wolfhezer-
weg, tuingereedschappen en 
bouwprojecten, blaffende 
honden) 

● Postzegel bestemmingsplannen 
van de gemeente 

● Japanse duizendknoop woekering 
● Mountainbikers buiten de offi-

ciële paden. 
 

Op dit moment heeft de vereniging 
circa 450 leden en komt regelmatig 
in de pers o.a. met het verzet tegen 
de illegale bouw aan de Valkenburg-
laan, de overlast van Parenco en het 
onvergund wijzigen van de Geelker-
kenkamp. Zo nodig worden er juri-
dische procedures gevoerd en vaak 
ook gewonnen. In het bestuur zijn 
verschillende disciplines vertegen-
woordigd, zoals bosbouw, hydrolo-
gie, wetgeving, etc. Maar we zoeken 
nog vrijwilligers, die bij specifieke 
projecten ondersteuning kunnen 
bieden. 
 

Wilt u zich ook inzetten voor het 
mooi houden van onze gemeente 
kijk dan op de website  
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www.vijfdorpen.nl en wordt lid van 
Vijf Dorpen voor maar € 15,-- per 
jaar. U ontvangt een keer per jaar 
een uitgebreid jaarverslag in kleur, 
dat ook van de website als pdf te 
downloaden is. 
 

Voor mondelinge informatie kunt u 
bellen met de bestuursleden Mariska 
Hulsewé (PR-functionaris: 06-41 52 
1886) of Michiel Moerdijk (inwoner 
Wolfheze: 026-48 224 63). 
 

 

Korte cursus joggen voor 
beginners 
 
Al bijna twee jaar is er op maandag-
avond een Slow Sports- groep in 
Wolfheze. Met veel plezier wordt er 
elke week gesport, en weer ontdekt 
hoe een mens kan opkikkeren van 
zo’n uurtje ontspannen bewegen en 
voor wie wil na afloop even 
bijkletsen met een kop thee. Even 
een moment voor jezelf. En verder: 
Het moet te doen zijn; niet te 
moeilijk en niet te zwaar dus. Maar 
wel de uitdaging die je zoekt, binnen 
de grenzen van jouw kunnen. 

Ook wil je een veelzijdige training, 
waarin gewerkt wordt aan de op-
bouw van je conditie, je spierkracht, 
je balans en  lenigheid. Bij Slow 
Sporten wandelen of joggen we een 
stukje en doen dan verschillende 
oefeningen. 
 

Op verzoek van een aantal deel-
neemsters willen we een korte 
cursus joggen organiseren. Vind je 
joggen leuk en spreekt de filosofie 
van Slow Sports je aan dan is een 
cursus Slow Jog  misschien iets voor 
jou.  
Slow Jog is een cursus 
 waarin je het joggen nu eens  

echt rustig, blessurevrij, kunt 
opbouwen.  

 waarin je leert je adem te contro-
leren 

 met looptips en -trics 
 onder deskundige begeleiding 
 in een kleine groep (min 6 – max 

12 personen), dus met voldoende 
persoonlijke aandacht 

 waarin je leert genieten van jog-
gen en er geen enkele prestatie 
geleverd hoeft te worden 

 

De cursus van 6 lessen zal starten in 
mei. Wanneer precies is nog niet 
bekend.  
Heb je interesse ? Stuur dan een mail 
naar Ellen Ninaber 
(ellen@wodanseck.nl) of  Marjolijn 
Neeleman (marjolijn@neeleman-
mail.nl); dan houden we je op de 
hoogte.   
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Thuisraken 
Vorig jaar oktober ben ik begonnen 
als predikant in de Protestantse 
Gemeente Oosterbeek-Wolfheze. 
Ondertussen raak ik hier goed ge-
wend. Het werk van predikant maakt 
dat je in korte tijd veel mensen ont-
moet en bij diverse mensen over de 
vloer komt. Dat doet je snel thuis 
raken.  
Daarnaast fiets en wandel ik veel (al 
dan niet voor het werk), waardoor 
ook de omgeving vertrouwd wordt. 
Zoals u in het vorige nummer kon 
lezen, ligt mijn werkgebied (naast 
algemene werkzaamheden) in het 
gebied boven de Utrechtseweg en in 
Wolfheze. Dat betekent dat ik dus 
met regelmaat in Wolfheze ben: in 
de Opstandingskerk en in het restau-
rant bij het station, op de begraaf-
plaats en in ’t Schild. En natuurlijk 
(vooral) bij mensen thuis. 
Ik vind het mooi om zoveel nieuwe 
mensen te leren kennen en nieuwe 
plekken te ontdekken. Ik ervaar dan 
wat iemand eens zei: ‘Je wordt er 
zelf ook weer een beetje nieuw van’. 
 

In de maand januari hadden mijn 
collega Irene Pluim en ik ontmoe-
tingsmomenten rond het thema ‘Aan 
tafel’ voor mensen in onze dorpen. 
Dat is het jaarthema van de Protes-
tantse Kerk. 

 

Want aan tafel ontstaan vaak de 
mooiste ontmoetingen, en dat was 
hier ook het geval: de deelnemers 
vertelden in alle openheid iets over 
hun leven en de manier waarop ze in 
het leven staan. Je leert elkaar 
opnieuw en soms ook anders 
kennen. 
 

En nog even over mijzelf: ik woon in 
Oosterbeek en was hiervoor predi-
kant in Den Haag, Deventer-Oost en 
in Friesland. Het werk van predikant 
doe ik met veel plezier! Graag werk 
ik er (samen met vele anderen) aan 
mee dat er in onze dorpen plekken 
en momenten zijn van inspiratie, 
gastvrijheid en hoop. Graag tot 
ziens! 
 
Met hartelijke groeten, Martine 
Nijveld (ds.martinenijveld@pkn-
oosterbeek-wolfheze.nl) 
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Activiteiten op weg naar Pasen 
In de 40-dagen op weg naar Pasen is 
er op elke zondagavond, 26 februari, 
5, 12, 19 en 26 maart en 2 april een 
korte oecumenische vesper in de 
Remonstrantse Kerk in Oosterbeek. 
Op 19 februari kunt u rond de zon-
dagmorgendienst in de Vredeberg-
kerk paasgroeten voor gevangenen 
schrijven. 
Ook is er elke week een recept rond 
de begrippen sober, duurzaam en 
gezond. Wat je eet zegt immers veel 
over wie je bent? 
 

Goede Week activiteiten 
2 april: Palmzondagdienst 10.00 

Vredebergkerk 
6 april: Witte Donderdag 19.30 uur 

in de Oude Kerk 
7 april: Goede Vrijdag 19.30 uur in 

de Oude kerk 
8 april: Stille zaterdag Paaswake 

21.30 uur Oude Kerk 
9 april: Paaszondag 10.00 uur in de 

Vredebergkerk 
 
Tenslotte 
Wees welkom, alle activiteiten staan 
open voor iedereen. 
Op onze website vindt u alle actuele 
gegevens (www.pkn-oosterbeek-
wolfheze) 
 

Wilt u meedoen of meer weten ? 
Neem dan contact op met dhr. 
Willem Merkens (026 4821639) 
 

 

 

Bomen van Wolfheze  
op de tv! 
 

Maandag 13 maart a.s. om 19.05 uur 
wordt in het programma ‘Binnenste-
Buiten’ op NPO2 veel aandacht 
besteed aan drie bekende bomen 
hier in de buurt: De Duizendjarige 
Den en Wodanseiken van Wolfheze 
en de Schijnacacia van Kasteel Door-
werth! 
 

De aanleiding van deze uitzending is 
het kortgeleden verschenen prachti-
ge boek De wortels van ons land van 
Joris Jan Hellevoort, boswachter bij 
het Utrechts Landschap. 
Joris is iemand met een grote passie 
voor bomen en verhalen en dat is 
overduidelijk in dit boek met als 
subtitel Cultuurgeschiedenis van de 
21 beroemdste bomen van Neder-
land. 
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Na een succesvolle eerste editie 
vorig jaar staan de Wolfhezer onder-
nemers weer te popelen om dit 
evenement opnieuw te organiseren. 
Op zaterdag 13 mei 2023 laten zij u 
graag kennismaken met hun produc-
ten en diensten.  
De opzet wordt dit jaar iets anders, 
omdat dit evenement samenvalt met 
een fietstocht in het kader van 100 
jaar Renkum die door alle dorpsker-
nen georganiseerd wordt en met de 
opening van de Brandweerkazerne. 
 

Dit jaar gaan wij u niet door het hele 
dorp sturen, maar zal de markt ten 
dele plaatsvinden in de tent van de 
Oranjevereniging op het Van Mes-
dagterrein. Ondernemers die aan 
hun eigen locatie gebonden zijn,

 
zoals bijvoorbeeld de smederij, 
zullen hun deuren openen.  
 

Bent u een Wolfhezer ondernemer 
of een ondernemende Wolfhezenaar 
en wilt u ook graag meedoen met dit 
evenement?  
Meld u dan aan en stuur een mail 
naar m.vantooren@me.com 
 

Wij zullen deze middag weer op een 
leuke manier in gaan vullen, waar 
zeker ook weer mooie prijzen te win-
nen zijn. Houd de Facebookpagina 
Ondernemend Wolfheze in de gaten 
voor nadere informatie. 
Zet de datum vast in uw agenda, 
want er is die dag veel te beleven in 
ons mooie dorp. 
 

Namens Ondernemend Wolfheze 
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Winter Wine, editie 2023 
 
Langzaam maar gestaag druppelden 
de aanmeldingen binnen. Na een 
herinnering op Facebook, de dorps-
app Wolfheze en wellicht ook de 
tamtam, stond de teller eind januari 
op 38 personen. 
 

In het eerste weekend van februari 
werd de planning gemaakt. Dat is 
nog een flinke puzzel, want je wilt 
voorkomen, dat mensen elkaar twee 
keer tegenkomen tijdens de rondes. 
Spannend ook, want hoeveel men-
sen haken af vanwege ziekte, per 
ongeluk dubbel gemaakte afspraken 
of andere oorzaken. 
 

Zondagmiddag 12 februari om 3 uur 
in de middag startte de Winter Wine 
editie 2023, sinds corona zonder 
gezamenlijke bijeenkomst vóór en ná 
afloop. Als het gezellig is kun je op 
het laatste adres dus blijven plakken. 
Net als bij het Running Dinner zijn er 
3 rondes, Toasts genoemd. 
Deelnemers ontvangen één keer een 
groepje mensen zelf thuis en gaan 
zelf twee keer op bezoek. Het gezel-
schap wisselt telkens, waardoor je 
steeds met andere mensen aan tafel 
zit. Uit ervaring weten we inmiddels 
dat dat bijzondere ontmoetingen kan 
opleveren. 
 

En wat was het weer een feest!  
Veel nieuwe mensen ontmoet, 
gelachen en veel verhalen gehoord. 

Dát is waar het 
eigenlijk ook om 
draait: gezelligheid 
en ontmoeten.  
De rest is bijzaak … 
alhoewel een 
lekker wijntje en al dan niet bijpas-
send hapje zeer gewaardeerd wordt. 
 

 

Een vaak geziene 
persoon in Wolfheze 
 

Vernon Pieters is 45 jaar, getrouwd 
met Hanneke en zij wonen in Lent in 
Nijmegen-Noord met poes Mientje. 
In zijn vrije tijd klust hij graag in en 
rondom huis en mag hij graag tuinie-
ren. Sporten is zijn passie, vooral fit-
ness en zaalvoetbal.  
 

Sinds 2010 werkt Vernon voor Pro 
Persona als bewegingsagoog. In de 
Brug en het bewegingscentrum be-
geleid hij zowel cliënten, als bewo-
ners uit het dorp en omgeving. 
Wolfheze is eigenlijk zijn tweede 
thuis; er wonen leuke mensen en het 
is een prachtige omgeving. 
Vernon is een rustige, bedachtzame 
persoon, een prettige eigenschap als 
je met mensen werkt. En hij heeft 
een flinke dosis ervaring met kennis 
van zaken op sportgebied. 
 

Sinds 2016 werkt Vernon ook als 
zelfstandig freelancer en personal 
trainer onder de naam 'Senang PT’ 
en geeft functional training, ook aan 
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groepen. Zijn doel is om op een ver-
antwoorde en veilige manier te trai-
nen op het verbeteren van uithou-
dingsvermogen kracht, flexibiliteit, 
lenigheid, coördinatie en snelheid. 
Daarom werkt Vernon in kleine 
groepen, ieder op eigen niveau en 
met professionele materialen.  
De locatie voor deze fysieke trainin-
gen is het speelplein van de Prinses 
Beatrixschool. Vernon weet veel te 
vertellen, over functional training, 
maar iedereen mag ook gewoon een 
proefles volgen.  
De deelnemers waarderen zijn les-
sen; dat zie je aan de reacties: 
Arthur: 'Elke zaterdagochtend met 
een gezonde dosis tegenzin naar het 

schoolplein, maar eenmaal daar he-
lemaal klaar om lekker een uur te 
knallen. Ieder keer weer een heerlijk 
begin van het weekend!' 
Germa: 'De trainingen zijn altijd ge-
zellig en afwisselend. Vernon weet 
zijn aanbod goed af te stemmen op 
het niveau van ieder persoonlijk, 
terwijl we toch samen bezig zijn'. 
Erin: 'Trainen bij Vernon is echt een 
vast en fijn moment in mijn week. 
Elke woensdagavond met een gezel-
lige groep dorpsgenoten een afwis-
selende training afwerken’ 
 

Ach ja, als je dit zo leest, wat let je 
dan nog? 
 

Marjan Onvlee   
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Helaas heeft Marjan besloten om te 
stoppen als redactielid.  
Uiteraard bedanken we Marjan voor 
haar enthousiaste bijdragen. 
 
Dus we zijn weer op zoek naar een 
redactielid. 
 
 

Lijkt het je leuk om als redactielid 
mee te werken aan de Wolfskreet ?

 

Heb je er zin in om bijvoorbeeld 
verslag te doen van activiteiten die 
in, door of voor het dorp georgani-
seerd worden of door een interview 
dorpsgenoten kennis te laten maken 
met een mede-dorpsgenoot ?  
 
Meld je dan aan bij de redactie 
(redactiewolfskreet@gmail.com). 
Daar kun je uiteraard ook terecht 
wanneer je eerst nog wat vragen 
hebt.  

 

Oproep voor een nieuw redactielid 
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20,- per uur 

Prijs  € 20,- per uur 
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De Duizendjarige Den vertelde 
 

In september vorig jaar kwam de Renkumse politiek tot 
de harde conclusie dat Renkum geen toekomst meer 
heeft als volledig zelfstandige gemeente. Dit, nadat 
begin vorig jaar ook al het adviesbureau Berenschot 
stelde dat Renkum het meest wint aan slagkracht, als ze 
zou opgaan in Arnhem of Wageningen. Berenschot gaf 
Renkum echter ook advies hoe ze haar organisatie snel 
sterker kan maken. Daar gaat de gemeente mee aan de 

slag, maar het is onvoldoende om in de toekomst zelfstandig te blijven.  
Wie in de Renkumse politiek zoekt naar voorstanders van herindeling, zal er 
weinig vinden. Toch zijn er ook minder ingrijpende scenario’s dan fuseren 
mogelijk. Renkum zou kunnen kiezen om onder een centrumgemeente te 
gaan werken, een vergelijkbare constructie als Rozendaal nu met Rheden 
heeft. Een andere keuze voor Renkum zou het model kunnen zijn dat de 
gemeenten Duiven en Westervoort hebben. Die hebben samen een ambte-
lijke organisatie opgezet, maar nog wel een eigen college van burgemeester 
en wethouders en een eigen gemeenteraad. 
Er is dus de komende tijd fiks werk aan de winkel voor het gemeentebestuur, 
vooral in het verzamelen van informatie. Wat vindt de politiek belangrijk én 
wat vinden de inwoners en andere belanghebbenden ervan? En… dat moet 
uitgerekend gebeuren in het jaar dat de gemeente Renkum in haar huidige 
vorm 100 jaar bestaat en dat toch ook wil vieren. 
Deze aflevering vertelt hoe de gemeente Renkum tot stand is gekomen en 
hoe Doorwerth met een deel van Wolfheze erbij is gekomen. 
 

Aflevering 78: 100 jaar gemeente Renkum met Doorwerth 
  

In de Franse tijd worden de heerlijk- 
heden (en daarmee het feodalisme) 
opgeheven. De rechtspraak wordt 
voor het gehele land gelijk getrokken 
en is na 1804 gebaseerd op de Code 
Napoléon.  
Met de vorming van gemeenten 
wordt in de Franse tijd tevens een 
begin gemaakt en dat wordt daarna 
voltooid als in 1813 het Koninkrijk 

der Nederlanden onder koning 
Willem I is ontstaan. 
Zo wordt in 1817 de gemeente 
Renkum gevormd, doch wel in twéé 
delen.  
Deze twee delen zijn: 
- het dorp Renkum en de buurtschap 

Harten 
- het dorp Oosterbeek en de buurt-

schappen Dreyen en Rosande. 
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Tussen deze twee delen ligt als een 
soort wig de gemeente Doorwerth 
(1679 ha) met daarin het westelijke 
gedeelte van Wolfheze.  
De gemeente Doorwerth heeft in 
1817 ongeveer de grenzen van de 
oude Heerlijkheid Doorwerth, met 
het een klein stuk van Heelsum en 
Wolfheze. Deze grenzen zijn zoals ze 
omstreeks 1700 definitief zijn vast-
gesteld. 
 

De ‘Doorwerthsche Quaestie’ 
In 1849 wil de minister van Binnen-
landse Zaken kleine gemeenten 
samenvoegen met grotere om zo 
een beter bestuur te krijgen.  
Als de termijn van de zittende 
burgemeester van Doorwerth Van 
der Dussen in 1850 afloopt, benoemt 
de minister de burgemeester van 
Oosterbeek Jan Backer ook tot 
burgemeester van Doorwerth. 
De zittende raadsleden van 
Doorwerth en ook de gemeente- 
secretaris weigeren het gezag van 
Backer te erkennen. Uiteindelijk 
krijgen de ‘raadsleden van de baron’ 
ontslag van Gedeputeerde Staten en 
worden op voordracht van burge-
meester Backer zes nieuwe raads-
leden benoemd.  
De baron zit echter niet stil. Hij laat 
wegen afsluiten en onklaar maken, 
plaatst rekesten (schriftelijke verzoe-
ken aan de overheid) in de krant en 
geeft een brochure uit.  
Gedeputeerde Staten nemen nog 
wel het besluit dat Doorwerth wordt 

samengevoegd met Renkum, maar 
dat wordt niet meer uitgevoerd. Bij 
de eerste gemeenteraadsverkiezin-
gen in 1851 blijkt dat de baron kan 
steunen op alle kiesgerechtigden die 
Doorwerth telt.  
In 1856, drie jaar na het overlijden 
van de baron (nog maar 45 jaar oud) 
krijgt Doorwerth weer een eigen 
burgemeester: zijn zoon, de jonge 
Philippe Frederic Antoine Jacques, 
baron van Brakell Van Wadenoyen 
en Doorwerth. 
 

De inwoners van Doorwerth zijn 
‘parasieten’ 
In 1920 wordt weer een poging 
gedaan om Doorwerth als gemeente 
op te heffen en bij de gemeente 
Renkum te voegen. Doorwerth wordt 
verweten te parasiteren op de nabu-
rige gemeente Renkum en zo de 
eigen gemeentekas te sparen. Het is 
met name de ‘schoolkwestie’ die een 
belangrijke rol speelt in de samen-
voeging van de twee gemeentes. Op 
scholen in Oosterbeek zitten 80 leer-
lingen uit Doorwerth, die de klassen 
overvol maken. Voor deze kinderen 
wordt ook geen schoolgeld betaald. 
De gemeente Renkum past op deze 
leerlingen een belangrijk bedrag bij. 
Het zware vrachtvervoer van de 
Heveafabrieken naar de spoorweg 
stations in de gemeente Renkum 
vindt plaats over het grondgebied 
van deze gemeente en veroorzaakt 
schade aan de wegen en talrijke 
klachten over hinder in huizen.  
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Voor gas en elektriciteit is Doorwerth 
afhankelijk van Renkum. Doorwerth 
betaalt niet mee aan de Vereniging 
voor Vreemdelingenverkeer, terwijl 
zij er toch profijt van heeft.  
Daarnaast wordt de eigenaardige 
ligging in twee gemeentes van het 
dorp Heelsum en Krankzinnigen- 
gesticht Wolfheze aangehaald.  
 

Deze argumenten en nog veel meer, 
worden door Renkum – onder aan-
voering van burgemeester J. van der 
Molen – aangevoerd voor de samen-
voeging. Burgemeester en wethou-
ders van Doorwerth zijn aanmerkelijk 
korter van stof en vrezen bovenal dat 
na samenvoeging de belastingen 
voor hen fors hoger zullen worden. 
Ook de inwoners van Heveadorp 

laten van zich horen. In een brief van 
20 juli 1920 aan Gedeputeerde 
Staten, voorzien van 383 handteke-
ningen, schrijven zij onder meer dat 
samenvoeging o.a. in financieel 
opzicht zeer nadelige gevolgen zal 
hebben, terwijl geen enkel voordeel 
daartegenover zal komen te staan en 
ook geen hogere belangen daardoor 
zullen worden gediend. Zij pleiten 
voor een eigen school en noemen 
het geen samenvoeging, doch 
annexatie! 
 

Advies griffier 
Het advies van de griffier (de hoog-
ste ambtenaar van de provincie) na 
lezing van de stukken aan Gedepu-
teerde Staten van Gelderland is heel 
duidelijk: samenvoegen!  

Een foto van de laatste gemeenteraad van Doorwerth, gemaakt bij gelegenheid van de ‘anne-
xatie’ door Renkum, mei 1923.  Helemaal links zit Jan de Boer uit Wolfheze, in het midden Jhr. 
Mr. Hendrik Richard Adriaan Laman Trip en helemaal rechts de benen van papierfabrikant 
Hendrik Schut uit Heelsum. Wat er met zijn afbeelding is gebeurd is niet bekend. 
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Er is echter nog wel een Koninklijk 
Besluit voor nodig én er moet een 
commissie uit de burgerij in beide 
gemeentes worden gekozen, die oor-
deelt over de wenselijkheid van de 
samenvoeging. In mei en juni 1921 
oordelen de gemeenteraden en de 
inmiddels gekozen commissies in 
zowel Renkum als Doorwerth. In juli 
maakt de provincie de balans op: de 
gemeenteraad van Doorwerth en de 
commissie uit de burgerij zijn beide 
met algemene stemmen tegen de 
vereniging met Renkum. De gemeen-
teraad van Renkum is voor.  
De commissie aldaar ook, hoewel 
vier van de twaalf leden tegen stem-
men. De Renkumse tegenstanders 
zien de ambitieuze plannen van 
burgemeester Van de Molen met 
argwaan tegemoet. Uitbreiding van 
scholen, verbetering van wegen, 
aanleg van gas en water, betere 
verlichting op Doorwerths grond-
gebied, allemaal mooi, maar het 
moet wel betaald worden. Ze vrezen 
bovendien ‘dat de Hevea-fabrieken 
met annex dorp een twijfelachtige 
aanwinst zullen blijken te zijn; 
immers eventuele werkstakingen, 
opheffingen als anderszins zullen der 
nieuwe Gemeente veel lasten door 
werkloosheid op den hals werpen.’ 
 

Naam 
Het Koninklijk Besluit is inmiddels op 
papier in de maak, aanvankelijk met 
1 januari 1922 als ingangsdatum van 
de samenvoeging. Er gaan nog bijna 

twee jaar aan correspondentie 
tussen de provincie Gelderland en 
het Ministerie van Binnenlandse 
Zaken en Landbouw én een heus 
Kamerdebat (op 20 februari 1923) 
overheen, voor het Koninklijk Besluit 
er op 14 april 1923 daadwerkelijk is.  

Hierin staat: ‘De vereeniging komt 
tot stand op 1 mei 1923. De nieuwe 
gemeente draagt den naam van 
Renkum.’ Burgemeester en wethou-
ders van Doorwerth hebben er nog 
voor gepleit de naam van de oude 
heerlijkheid te laten voortleven in de 
naam van de nieuwe gemeente: 
Renkum-Doorwerth. Maar ook dat is 
door Gedeputeerde Staten afgewe-
zen. Zij schrijven: ‘De naam Renkum-
Doorwerth is te lang, terwijl de naam 
Renkum alleen, als door ons geko-
zen, ook zeer oude rechten heeft en 
die van Doorwerth, na de vereniging, 
toch aan het bekende kasteel ver-
bonden blijft, dus niet verloren gaat.’ 
 

100 jaar met Doorwerth 
Dit jaar, op 1 mei, bestaat de ge-
meente Renkum in haar huidige 
omvang (dit is dus inclusief Door-
werth!) 100 jaar. 
Hier zal uiteraard de nodige aan-
dacht aan worden besteed. 
 

Plus 350 jaar zonder Doorwerth 
Uitgerekend in 1923 heeft de archi-
varis bij het Rijkarchief Gelderland 
Albert Oltmans (auteur van het 
bekende boekje Het landgoed 
Wolfhezen – een verdwenen dorp uit 
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1922) het volgende ontdekt: de 
tegenwoordige administratieve 
gemeente Renkum is ontstaan uit de 
samenvoeging van het rechtsambt 
Renkum en het rechtsambt Ooster-
beek en deze samenvoeging heeft 
plaats gehad in 1573. Toen is van de 
twee genoemde ambten één 
gevormd met de naam Renkum. 
Omdat Doorwerth dan een heerlijk-

heid is, blijft dit op zichzelf staan. Dat 
was in 1923 dus 350 jaar geleden en 
nu in 2023: 450 jaar!  
 

Een verklaring voor de benaming 
‘rechtsambt’ heb ik nergens kunnen 
vinden, doch het komt ongetwijfeld 
overeen met ‘schoutambt’. Voordat 
Renkum in 1817 een gemeente 
werd, was het een schoutambt. 

Op dit Grenswijzigingen-kaartje van de gemeente Renkum is goed te zien hoe de vroegere 
gemeente Doorwerth (donkergrijs gekleurd) tot 1923 een wig in de gemeente Renkum 
heeft gevormd tussen de gedeeltes Renkum en Oosterbeek. Het kaartje is van Archief 
Gemeentewerken Renkum en uit 1955. Er staan ook de grenscorrecties van ‘1945’ op 
aangegeven (het is echter niet 1955 doch januari 1944 geweest dat deze plaatsvonden en 
ook voor de aansluiting van Doorwerth wordt het foutieve jaartal 1922 gebruikt!).  
Op de kaart valt de aanwinst uit 1944 van het gebied onder de spoorlijnduiker erg op. Dit 
was daarvoor het grondgebied van Arnhem. De vijf oude hardstenen grenspalen uit 1756 
die in dit gebied nog steeds staan, liggen nu dus midden op Renkums grondgebied en niet 
meer op een grens. Overigens: de kadastrale gemeenten zijn niet gewijzigd, dus de 
meeste Wolfhezenaren wonen in de kadastrale gemeente Oosterbeek en een klein deel in 
de kadastrale gemeente Doorwerth. Kijk maar in de koopakte van uw huis! 
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Vroege vogel concert 

Laat al je zintuigen prikkelen en pluk 
de dag!  
 

Op zondag 16 april kun je je wekker 
extra vroeg zetten en heten we je 
van harte welkom voor het vroege- 
vogelconcert aan de Reijerscamp.  
Om 6 uur zit een voltallig koor voor 
je klaar met mezen, zanglijsters, 
mussen, merels en veldleeuweriken 
om de nieuwe ochtend toe te zingen.  
We beginnen in stilte, zittend op 
stoelen, om te genieten van het 
ochtendgloren.  
 

Nieuwsgierig geworden naar welke 
vogels dit concert geven?  Onder 
begeleiding van een enthousiaste 

vogelaar loop je vervolgens de 
Reijerscamp op om ze te spotten.  
 

Opgeven is niet noodzakelijk, een 
financiële bijdrage wordt zeer 
gewaardeerd! 
 

Start: 6 uur 's ochtends aan de 
Duitsekampweg ter hoogte van 
Wodanseck. Tot dan! 
Na afloop, 
rond 7 uur,  
staat er een 
lekker ont-
bijtje voor je 
klaar op het 
terras van 
Wodanseck. 
 
Groet van Ellen & Julia 
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Weekagenda 
 
Maandag   
19:30 – 20:30 Slow Sports met thee na afloop 

(ellen@wodanseck.nl) Wodanseck, Duitsekampwg 45 

Dinsdag   
07:00 – 07:30 Goedemorgengebed Heerlijkheid Wolfheze, nr. 84 
10:00 – 11:00 Sport en spel voor 50 plussers 

(50plussportenspel.nl) Gymnastiekzaal, Balijeweg 20a 

Woensdag   
18:00 – 19:00 Voetbaltraining jeugd onder 8  

(Anthony Steinvoorte 06-24233944) Wodanseck, Duitsekampwg 45 

18:45 – 20:00 Voetbaltraining jeugd onder 10  
(Jordi van Grönningen 06-25126626) Wodanseck, Duitsekampwg 45 

19:15 – 20:15 Functional training (senangpt@hotmail.com) Schoolplein Beatrixschool, 
Balijeweg 20a 

20:00 – 21:30 Voetbal senior veteranen Wodanseck, Duitsekampwg 45 
20:00 – 22:00 Koor Harmony (026-4822038) Het Schild, Wolfhezerweg 1 
Donderdag   
10:00 – 12:00 Crea Café (alleen in de even weken) Heerlijkheid Wolfheze, nr. 84 
13:00 – 14:00 Spreekuur gebiedsagent (lucy.mons@politie.nl)  Medisch Centrum Pro Persona 
15:30 – 16:30 
16:45 – 17:45 

Yogales voor kinderen van 5-9 jaar  
Yogales voor kinderen van 9-13 jaar 
(beide: www.kinderyogapraktijk-
deverbinding.nl) 

Gymnastiekzaal, Balijeweg 20a 

vanaf 18:00 Open tafel (elke derde donderdag v.d. maand) Heerlijkheid Wolfheze, nr. 84 
Vrijdag   
08:00 – 11:30 Weekmarkt Dorpsplein 
09:00 – 16:00 
10:00 – 12:00 
16:00 – 17:00 

Groentemarkt en winkel open 
Koffie Plus 
Voorleescafé 

Heerlijkheid Wolfheze, nr. 84 

Zaterdag   
08:30 – 09:30 Functional training (senangpt@hotmail.com) Schoolplein Beatrixschool, 

Balijeweg 20a 
09:30 – 16:00 Groentemarkt en winkel open Heerlijkheid Wolfheze, nr. 84 
Zondag   
09:30 Hardlopen (026-4822362) Station 
14:00 – 17:00 Bitterballentoss (eerste zondag van de maand) TV de Slenk, Duitsekampwg 43 
11:00 – 13:00 Leef! Lunch, viering en lunch (elke derde zon- 

dag van de maand) Heerlijkheid Wolfheze, nr. 84 

17:00 – 19:00 Leef! Diner, viering en maaltijd (elke eerste 
zondag van de maand) Heerlijkheid Wolfheze, nr. 84 

 
Heb je ook een activiteit voor de weekagenda of is er iets gewijzigd ?  
Laat het ons weten via redactiewolfskreet@gmail.com  
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